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In iaooratorm re^izordor 
în sala cufundată în întuneric privirea îmi este atrasâ de singura deschidere lumi-

nată pe care o formează cortina incomplet trasâ în faţa scenei. Prin fereastra aceasta, ce 
exercitâ o magicâ atracţie, zaresc un crîmpei de scenâ eu o masâ lungă, în jurul căreia, 
concentraţi şi gravi, par să oficieze slujitori ai unui cuit al smereniei. Sînt eu toţii capti-
vaţi de glasul unei femei, sonor şi mîndru, dar cald şi duios în acelaşi timp, métal eu 
rezonanţe vrăjite. Imi ţac loc pe tăcuie şi desluşesc pe Irina Răchiţeanu. Văd àbia acum 
câ îşi citeşte rolul, dar personajul a şi capotât acea înaripare care-l face să trâiascâ dincolo 
de slova. Ramîn mai départe, spectator singular şi intrus, să-mi împing indiscreţia pina 
la capat şi am prilejul sà-i aud pe rînd pe Ramadan, pe Sireteanu şi pe ceilalţi. 

Asist la o repetiţie (am aflat ulterior câ era ultima lecturâ la masâ) a piesei pe 
care o pot numi direct, fără să mă mai ajut de adjective : Tragedia optimistă. Trăiesc şi 
eu alâturi de colectivul Teatrului Armatei emoţia neobişnuită a unei creaţii neobişnuite, 
câci piesa lui Vişnevski are darul de a trezi, nu atît prin gloria ei neincetat împrospâtatâ, 
ci prin marea ei capacitate de a captiva mereu alţi creatori şi alfi spectatori, senzafia 
măreaţă a piscurilor semeţe. 

Lectura, ma conving eu, nu mai e utilă. Prinşi în mrejele personajelor lor, inter
préta simt nevo'xa de spa\iu, de mişcare, de conlucrare directâ. O constata eu satisfacţie. 
sînt convins, şi regizorul Jora, câruia sînt nevoit să-i tradez prezenţa mea în sala pentru 
a sta de vorbô despre piesă, despre spectacolul său. Ma întîmpinâ oarecum tuJburat şi 
îngîndurat (din pricina prezenţei mêle, credéflm eu, din pricina grelei misiuni ce si-a 
asumat, mi-a mârturisit în cadrul convorbirii) şi din nevoia, poate, a unei destăinuiri. 
acum la capâtul unei étape, începe sa-mi împărtăşească gîndurile, ideile şi problemele 
care-l framintâ. 

— Piesa are roluri minunate — îmi spune el — care toate pun problème. Cel asu_ 
pra căruia am fost nevoit sa ma concentrez mai mult, împreună eu actorul respectiv, a fost 
rolul comisarului deţinut de Irina Răchiţeanu. Amîndoi căutăm să umanizăm rolul, sa-i 
găsim cît mai multe trăsături omeneşti, să descoperim femeia din ea, ataşamentul ei faţâ 
de marinari, de unul din aceştia, poate chiar de comandantul vasului. Eu, personal, pre-
supun ca ea se şi îndrăgosteşte de unul din ei. Sînt preocupat să urmăresc relaţiile ce se 
stabilesc între toate aceste personaje, precum şi pasiunile ce se declanşează. Am socotit 
cà această femeie s-ar putea îndrăgosti de comandant pentru cultura lui, ca şi pentru 
civilizaţia de care dă el dovadă, şi aceasta pentru motivul că ea tinde cît mai sus eu pu-
tinţă. Ideea, de altfel, mi-a fost sugerată de filmul Al 41-lea. Chiar dacă ea nu-şi exterio-
rizează acest sentiment, eu găsesc că este util să ţin seamă de el în conturarea personajului. 
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Schiţa de Marga Ene-Bogdan pentru „Tragedia optimistă" de Vs. Vişnevski 

Foarte importante sînt de asemenea rolurile celor doi plutonieri, care fac legătura 
între trecut şi prezent. Prin ei intenţionez să subliniez partea de poezie a spectacolului, 
pvîntul romantic revoluţionar pe care-1 sugerează textul. Ţin să subliniez că mă sprijin 
foarte mult pe interpretarea lui Ramadan şi vreau să arăt că pînă şi celé mai mici roluri 
sînt susţinute de actori de primă mînă. 

— Eu Personal cred că piesa lui Vişnevski stă in picioare prin însaşi valoarea tex-
tului şi de aceea aş vrea să cunosc părerea dumneavoastră în ce priveşte punerea ei în 
ssenă, l-am întrcbat pe regizorul Jora. 

— Pentru regizor — îmi răspunde el — în spécial această piesă pune problème ne-
spus de intcresante. Ea nu aparţine doar unei realităţi stricte, ci se adresează şi fanteziei 
regizorale. Socotesc că trecerile oferă prilejuri minunate de a poetiza. Sînt preocupat în 
mod deosebit de problema de a ieşi din şablon. Nu am văzut nici spectacolul de la Mos
cova şi nici pe celălalt de la Leningrad, unde versiunea lui Tovstonogov pare sa fie de 
départe cea mai interesantă, dar nădăjduiesc să aduc ceva nou în această montare. 

— Dacă nu săvîrşesc o indiscreţie, aş vrea să împărtăşesc şi cititorilor noştri în 
ce consta elemeniul de noulate pe care vi-l propuneţi sû-l aduceţi. 

— Tovstonogov a mers pe ideea urmăririi drumului glorios parcurs de régiment si 
1-a realizat, 1-a materializat pe scenă printr-un drum. Eu pornesc de la o altă idée : 
vreau să urmăresc trecerea de la faza de început a revoluţiei la faza organizată. Aşa 
văd eu piesa şi înţeleg s-o realizez prin tratarea plastică, prin ritmul pe care-1 voi im-
pune. Astfel, de la ritmul foarte mişcat al acestei prime perioade vreau sa ajung, odatâ 
eu evoluţia piesei, la o cristalizare. în scopul de a menţine temperatura maximă, vom juca 
această piesă fără pauză. Cît priveşte latura plastică, vreau să încep prin a sublinia un 
fapt de care noi toţi regizorii ne plîngem : scenele noastre sînt foarte slab utilate tehnic. 
Nu avem un bun utilaj de teatru, mai aies instalaţii de lumină. Spectacolul eu Tragedia 
optimistă pune însă multe problème tehnice, de schimbare a decorului etc. A trebuit de 
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aceea să caut să ma adaptez acestei situaţii şi sa créez condiţii optime desfăşurării piesei. 
Voi folosi de aceea perdeaua neagră de catifea, mai aies la mişcările de mase, ca élé
ment esenţial în materie de plastica spectacolului. Aş vrea sa încerc pentru prima oară la 
noi o instalaţie stereofonică, ca să-1 plasez astfel pe spectator în centrul acţiunii. Voi folosi 
probabil şi sala la desfăşurarea acţiunii. Intenţionez ca în actul I să-i aduc pe marinari pe 
scenă venind din sala. Tôt din pricina dificultăţilor de ordin tehnic şi pentru că socot si 
eu că valoarea textului e deosebită şi stă în picioare şi fără décor, voi exclude pe cît po-
sibil decorul şi în acest scop nu voi folosi decît trei practicabile, care vor căpăta diferite 
valori plastice odată eu mişcarea din scenă. Aşadar, spectatorul nu va vedea propriu-zis 
un décor, iar personajele vor fi prinse în mod treptat în lumină, în timp ce întreaga atmos-
feră va sugera deopotrivă şi elementul ireal, uneori necesar, al piesei. 

îmi exprim bineînţeles temeri în ce priveşte unele problème, mai précis pe planul 
soluţiilor pe care le-am găsit în punerea mea în scenă. în acelaşi timp, sper că prin 
aportul unor actori ca Irina Răchiţeanu, Sireteanu şi Albulescu, pe care am fost nevoiţi 
să-i împrumutăm de la alte teatre. întrucît colectivul nostru de actori este suprasolicitat, 
vom realiza un spectacol deosebit. 

,. 

Pe Ion Olteanu l-atn întîlnit intr-o ipostază mai senină, récent dobindită printr-o 
dublă vïctorie asupra lui însuşi. Regizorul Uraganului pe scena Teairului Municipal îsi 
dă seama ca montarea acestei pie se este o problemâ ce iese din comun, o problema gréa, 
de mare amploare. 

— Cînd am primit insărcinarea de a pune în scenă Uraganid lui Bill Beloţerkovski. 
prima mea reacţie a fost de a refuza. Consideram că e lipsit de modestie să încerci să 
pui ceva al tău alături de creaţia de neuitat a Mossovietului, pe care nu de mult 
am putut-o vedea eu toţii aici la Bucureşti. Era, ca să spun aşa, un handicap pen-

Schiţă de Marga Ene-Bogdan pentru „Tragedia optimistă" de Vs. Vişnevskl 
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Schiţă de décor de J. Perahim pentru „Bala" de V. Maiakovski 

tru mine şi lucrul acesta m-a făcut să mă gîndesc mult şi să ma zbucium. Pentru că dacă aş 
fi acceptât fără să fi găsit propria mea cale de a transpune scenic mesajul acestei piese, 
aş fi considérât că-mi trădez menirea. Pe de altă parte, ideea proprie, noua, nu se con
fina de la început, încît să mă pot décide. 

într-o bună zi însă — zîmbeşte cu uşurare edificatoare regizorul Munieipalidui — 
mi s-a dezvăluit în toată amploarea şi profunzimea ei. Am înţeles atunci că Uraganul 
este de fapt un imn, o odă adusă revoluţiei şi că, privită astfel, piesa lui Bill Beloţer-
kovski sc încadrează într-o viziune de frescă în care personajele, trăind în vibraţia pa-
tosului revoluţionar al piesei, işi desenează superbele lor destine descrise de autor. 

Am gîndit mult asupra piesei, apoi i-am analizat problemele legate de transpunerea 
sceuicâ. Toni Gheorghiu şi eu mine am găsit că cel mai adecvat cadru plastic este nu să 
fnlosim un décor ci un cadru scenografic simplu, sugestiv. Un fundal cu nori grei, cînd 
liuitinoşi. cînd întunecaţi, pictaţi în pastă groasă ca în tablourile lui Van Gogh, un steag 
ce va stiabate scena de la rampă pînă spre capătul de sus al fundalului şi care nu va fi 
de la început roşu, ci-şi va dobîndi această culoare abia în final, scena turnantă şi cîteva 
j»;acticabile, iată elementele de care înţeleg să mă folosesc drept cadru pentru piesa lui 
Jlill Beloţerkovski. 

Pc măstiră ce îmi dezvâluia, cu destulà zgîrcenie, din tainele montării lui scenice 
c. Uraganului, Ion OHeanu pârea că-şi confirma propriile sale idei şi că-şi biruie ultimele 
rez'istenţc lâuntrice, fruct al unor căutări rebele. 

într-un răstimp a (inut sâ-mi mai spunâ : Repetiţiile le încep joi. Vino şi la sala. 
S-ai putea ca pe parcurs să-mi mai apară lucruri noi şi poate unele soluţii după care ma 
frămînt atît. 

— Maiakovski va fi întotdeauna o gréa piatră de încercare pentru colectivul care 
a pornit sa-1 joace — îmi rùspunde la întrebare Horea Popescu cu un aer preocupat 
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Schiţă de décor de J. Perahim pentru „Baia" de V. Maiakovskl 

si dîrz, obsédât de soluţia pe care o întrevede, dupa cite îmi dau seama, dar pàstrînd 
incă rezerve atît de spécifiée modestiei lui, precum si sarcinii eu total dcosebite pe care 
si-a asumat-o. 

— Dupa o îndelungată şi nejustificată tergiversare a reprezentării lui Maiakovski 
la noi — spune tînărul regizor de la Giuleşti — Teatrul Muncitoresc C.F.R. a spart în 
sfîrşit gheaţa şi are primul bucuria de a juca mult cunoscuta piesă Baia. 

Exista, aşa cum spuneam, dificultăţi mari. Aceste dificultăţi nu sînt atît de ordin 
tchnic şi nici nu se rezumă la acele „îndrăzneli" pe care regizorul e chemat sa le facă 
aci, dupa cum cred unii. Ele rezidă în însăşi puternica şi originala personalitate a scrii-
torului. Aceasta nu trebuie limitată la o simplă maniera „publicistica" prin care autorul 
a răsturnat canoanele dramaturgiei ortodoxe şi trebuie înţeleasă ca un mod de a gîndi, 
de a simţi, de a se mişca, eu totul aparté şi spécifie lui. 

— în recenta călâtorie pe care a\i facut-o la Moscova aţi avut, bănuiesc, prilejul 
să vă apropiaţi de problemele teatrului mamkovskian şi, poate, vizionînd piesele marelui 
dramaturg sovietic, faptul acesta să vă fi uşurat înţelegerea acestei complexe personali-
tăţi şi a operei lui. 

— Regret că fiind la Moscova n-am avut prilejul să văd spectacolul Teatrului de 
Satiră, fapt care m-ar fi ajutat mult la detectarea unui stil convingător şi expresiv pen-
iru reprezentarea scenică a lui Maiakovski. Căutarea acestui stil constituie încă o mare 
nelinişte pentru mine şi va continua să fie grija principale pentru valorificarea lui în 
munca de pregătire a spectacolului. Bănuiesc că vom fi în „stil Maiakovski", dacă vo-
inţele creatoare aie spectacolului : actori, pictori scenografi şi regizor vor duce la o 
fericită îmbinare a convenţionalismului eu elementele reale de viaţă pe care piesa le con_ 
ţine, dacă vom folosi în locul săpunului, pamfletul şi hiperbola în „baia" birocraţilor 
şi dacă vom îmbina apoi această satiră demascatoare eu un nestăvilit patos poetic, dînd 
spectacolului un avînt puternic, plin de optimismul creator al societăţii socialiste. Numai 
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prin această îmbinare, care în practică va fi foarte complicată şi menţinînd spectacolul 
într-un ritm impetuos, năvalnic, vom putea simţi prezenţa personalităţii lui Maiakovski 
printre noi şi mai eu seamă înflăcărata lui chemare de a păşi eu încredere spre viitor. 

L-arn urmat în sala de repetiţie pe Horea Popescu în dorinţa de a-l vedea şi la 
lucru. Din păcate, pentru prea puţin timp ca sâ-mi pot da seama în ce măsură actorii 
sînt ediţicaţi în privinfa conturului pe care trebuie sa-l capete respectivele roluri. Din 
indicafiile pe care tînărid regizor le-a dat pe rînd unor interpreţi, am înţeles însă că cl 
a depâşit stadiul căutârilor, că concepţia lui e clara, el încearcă acum să-şi transmită, 
să-si facă înţelese intenţiile de către colectivul eu care conlucreazâ. Cred că Maiakovski 
— îi spune el actriţei Marga Anghelescu — a vrut ca acest personaj să nu rămînă în 
domeniul fantasticului şi să evolueze treptat, devenind o realitate. Dar nici nu cred că 
trebuie să apară de la bun început în această postură, care trebuie să fie finală. Pe 
aceastâ problemă se naşte o discuţie şi din discuţie se1 naşte lumină. 

Nici Jules Cazaban nu e pe deplin edificat asupra rolului său, iar Horea Popescu 
nu e edificat pe deplin asupra modului de conlucrare eu atît de solicitatul Cazaban. Dar 
un lucru e sigur, că toţi vor ca Baia sa fie un mare spectacol. Şi le uram sa fie. 

*», 

Pe Constantin Sincu nu-l preocupâ acum decît buna desfăşurare a repetiţiilor, ma-
terializarea concepţiei sale despre piesa lui A. Galici: Ne vom aduce aminte. Regizorul 
'Teatrului Tineretului pare să fi ajuns la o concepţie cristalizată, fără echivocuri, în privinţa 
aducerii ci pe scenă, lucru ce i-a înlesnit să-mi formulcze concis şi précis problemele sale 
de lucru, să defineascâ coordonatele în care înţelege să se desfăşoare spectacolul. 

— Piesa lui A. Galici — îmi spune regizorul Sincu — se conturează clar, ca un 
imn adus muncii de reconstrucţie şi mesajul pe care ea îl conţine, mesajul celor care 

Schiţă de décor de I. Rubingher pentru „Ne vom aduce aminte" de A. Galici 
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au luptat în războiul pentru apărarea patriei, este plin de patos, pregnant. De aceea, am 
înţeles să pun accentul pe acest mesaj şi folosind faptul că piesa este construits pe doua 
planuri, am încercat să găsesc formula cea mai fericită pentru a da acestui poem dra-
matic, din care o parte este în versuri, mai précis prologul şi epilogul fiecărui tablou, 
expresia scenică corespunzătoare. Sînt de bună seamă problème grêle de rezolvat în ce 
priveşte montarea. în primul rînd scena este mică, iar desfăşurarea acţiunii, pe două 
planuri, cum am mai spus, prologul înfăţişînd un moment din marele război, iar acţiunea 
propriu-zisă un moment al zilei de azi, ne-a făcut şi pe mine şi pe pictorul Rubingher 
sa ne străduim să găsim formula cea mai adecvată şi în acelaşi timp artistică a realizării 
scenice. Am găsit-o sub forma unei alternante de primul plan eu planul al doilea, re-
curgînd şi la proiecţii în anumite momente aie piesei. 

— Este, după cum îmi dau seama, o piesă în care tinerii se adresează tinerilor, o 
piesa deci pentru tineret, care se înscrie pe spécifient, pe profilid teatridui dumneavoastră. 

— Da, această piesă ne-a adus bucuria de a putea folosi valorosul nostru colectiv 
de actori tineri ca : Florin Vasiliu, Cicérone Ionescu, Liliana Ţicău şi alţii, alături de 
actori mai vîrstnici ceruţi de rolurile respective. Ţin să precizez însă ca vom face, odată 
eu această piesă, un pas înainte folosindu-1 de pildă pe Florin Vasiliu nu într-un roi de 
comédie (căci ni s-a adus imputarea unei prea mari specializări a actorilor). 

* 

Cînd am scris aceste rînduri eram încă départe de ziua în care toate aceste piese 
aveau sa înfrunte luminile rampei, iar acum, în pragul premierelor, munca neobosită, mi-
gala şi talentul le vor fi dat desigur expresia nobilă a operei de arta. Dar din această in-
vestigaţie, pe care am facut-o în perioada primilor paşi ai montării unui spectacol, ideilê 
călăuzitoare s-au desprins eu claritate, iar finisajul, cizelarea — măiastră sîrguinţă desigur — 
nu le vor fi schimbat, ci le vor fi dat în plus elevarea artisticâ şi puritatea liniei. 

Iar pentru că am vorbit de ideile călăuzitoare, îmi pare că una este generală, în-
cununînd ca o diademâ creaţia scenelor noastre : câutarea înnoitoare, stradania pentru 
o cît mai valoroasă întruchipare a acestor comori aie fondului de aur al dramaturgiei 
sovietice. Şi în acest sens, marile spectaoole din această lună, noiembrie, vor fi de bună 
seamă dovada unui nou prag spre perfecţiune, trecut de teatrul nostru. 

www.cimec.ro


